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Ježiš Kristus
Prišiel medzi nás a stále je tu prítomný.

Dotýka sa nášho najhlbšieho vnútra, 
v ňom sa zosobnila Božia láska a spravodlivosť.

On je Ten, na koho čakáme, On je naša spása, naplnenie proroctiev.
Nikto dôležitejší už nepríde!

Prišiel na svet ako človek,
narodil sa a žil medzi nami. 

Trpel na kríži, bol pochovaný, vstal z mŕtvych.
Aby- každý mohol ísť za ním, každého zachránil!

Ježiš prišiel, aby zvestoval, 
že každý človek je zrodený k naplnenému životu bez konca.

Boží Syn sa stal človekom,
aby mal človek domov u Boha!



Drahé sestry a bratia, milý čitateľ,
Naplnené adventné dni, vianočný čas, ako 
aj posledné dni tohto kalendárneho roka 
nám pripomínajú, že naša modrá planéta, 
na ktorej nám Pán Boh dal miesto pre život, 
sa od posledného adventu a  Vianoc stihla 
otočiť okolo vlastnej osi opäť 365-krát. Pán 
Boh nám zo svojej milosti daroval ďalší rok, 
v ktorom sme prežili mnoho v súkromnom, 
pracovnom, aj spoločenskom živote. Niekto 
v ňom privítal do svojej rodiny nového člena, 
iní boli nútení rozlúčiť sa v  ňom s  niekým, 
kto odišiel cestou večnosti. Napriek tomu 
však smieme mať nádej, že z Božích rúk mô-
žeme vždy nanovo prijať všetko, čo má  pre 
nás pripravené a  kam nás chce viesť. Práve 
Vianoce a  prelom rokov sú toho najlepším 
dôkazom. Navonok  sa zdá, že všetko akoby 
sa ukladalo k spánku, akoby odumieralo, ale 
Pán Boh práve v  tomto období dáva znieť 
hlasu anjela, ktorý nesie zvesť nádeje a života, 
keď dáva „na známosť“ radostnú správu: „Ne-
bojte sa, veď zvestujem vám veľkú radosť, ktorá 
bude všetkému ľudu, lebo narodil sa vám dnes 
v  meste Dávidovom Spasiteľ, ktorý je Kristus 
Pán“(Lk 2;10-11). Otvorme svoje srdcia tejto 
zvesti tak, ako to urobili pastieri, keď počuli 
hlas anjela, a nenechajme, aby sa Ježiš narodil 
len do jasličiek v Betleheme, ale aj do našich 
sŕdc. Bolo by úplne zbytočné, keby sa Kristus 
aj tisíckrát narodil v Betleheme, ale v Tvojom 
srdci by nenašiel miesto. Božia láska je taká 
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veľká, že je ochotná prijať ťa aj dnes, takého, 
aký si, a zmeniť Tvoj život. Stačí povedať svo-
je áno a kráčať za Tým, koho narodenie si  pri-
pomíname.
Svet sa v nasledujúcich dňoch chystá ukončiť 
jedno obdobie ľudských dejín. Kristova cir-
kev však adventom a Vianocami už vykročila 
do nového obdobia, v ktorom chce opäť v no-
vote a čistote očakávať na Ženícha, ktorý pri-
šiel, aby si vyvolil  svoju nevestu z tých, ktorí 
stoja o život s Ním, ktorý v druhom advente 
príde, aby si ju odviedol do svojich večných 
príbytkov. Obdobie Vianoc je dobrou príle-
žitosťou na doplnenie  lampy viery. Naplň-
me ju novým ohňom viery, radosti a nádeje, 
ktorá sa opiera o Božie zasľúbenia lásky. Tak 
bude prežitie sviatkov pokoja a  radosti sku-
točne zmysluplné a stane sa požehnaním pre 
nás, aj pre tých, ktorí  tieto sviatky prežijú 
v našej blízkosti. A do budúcnosti nás požeh-
nanie tohto obdobia pripraví  prijať všetko, 
čo má Pán Boh prichystané pre rok budúci, či 
už sú to veci radostné, alebo budeme musieť 
prejsť akýmikoľvek zaťažkávacími skúškami. 
To Vám všetkým pri príležitosti vianočných 
sviatkov a vstupu do nového roka, ako aj pri 
čítaní tohto čísla Zborových listov zo srdca 
prajem.

Radomír Vařák, zborový farár
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Vážení čitatelia Zborových listov, 
milí bratia a sestry,

iste každému z nás sa na Vianociach najviac 
páči niečo iné. Niečo však máme všetci spo-
ločné. Pre všetkých nás sú Vianoce časom 
očakávania. Čaro Vianoc je najmä v tom, že 
sa na ne tešíme už niekoľko týždňov alebo 
mesiacov vopred. Už dlho vidíme pred svoj-
imi očami osvetlené vianočné stromčeky ob-
klopené darčekmi, radosť v detských očiach, 
atmosféru pokoja a  lásky v  rodinnom kru-
hu. Tešíme sa na to, že budeme mať koneč-
ne viac času na svojich blízkych, ktorým 

sa v zhone obyčajných dní nevenujeme tak 
často, ako by sme chceli. Tešíme sa i na to, že 
 nám čas Vianoc ponúkne príležitosť na nový 
začiatok – príležitosť napraviť v našich vzťa-
hoch to, čo sme zanedbali alebo poškodili.
Svedectvo Božieho Slova nám však zvestuje, 
že sa v tomto čase zjavuje niečo ešte obdivu-
hodnejšie a cennejšie, než je všetka trblietavá 
krása stromčekov, vianočných ozdôb a dar-
čekov. Posolstvo Vianoc nám oznamuje: 
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„Zjavila sa milosť Božia spasiteľná všetkým 
ľuďom“ (Tít 2,11). To je to hlavné a  naj-
cennejšie, čo máme očakávať v čase Vianoc. 
Aby sme mohli nájsť a  vidieť túto milosť, 
potrebujeme sa spolu s  Betlehemskými 
pastiermi vydať na cestu, ktorá vedie za na-
rodeným Božím Synom. Pastieri pozývajú 
aj nás: „Poďme až do Betlehema a viďme, čo 
sa to stalo, čo nám oznámil Pán“ (L 2,15). 
Čas Vianoc nás teda pozýva, aby sme spo-
ločne hľadali hodnoty, ktoré nám ponúka 
Boh. Ktoré sú to? Milosť a  láska –  to sú 
hodnoty naším bežným zrakom nevidi-
teľné. Napriek tomu ich veľmi potrebu-
jeme, pretože vo svete naliehavo chýbajú. 
Najmä láska je dnes veľmi vzácna a hádam 
nikdy sa nás jej nedostatok nedotýka tak 
citeľne, ako práve vo Vianočnom čase. 

A preto nás Božie Slovo potešuje: „Zjavila 
sa milosť Božia spasiteľná všetkým ľuďom.“ 
My všetci sme pozvaní na cestu za touto 
Božou milosťou, ktorá je pripravená zjaviť 
sa viditeľne – v narodenom Božom Synovi. 
On je poslaný od Boha, aby priniesol medzi 
ľudí to, čo im najviac chýba. A  čo prináša 
nám ľuďom zjavená Božia milosť? Prináša 
nám to, čo najviac potrebujeme. Prináša 
nám spásu a  vyslobodenie! Od čoho? Od 
hriechu. Od nelásky. Od beznádejnosti. 
Od strachu a  obáv z  toho, čo prinesie bu-
dúcnosť. Pretože Boh nechce, aby bol náš 
život bez lásky, bez pokoja, bez nádeje. 
Vo svojom Synovi nám chce Boh aj v  čase 
tohtoročných Vianoc ukázať, že život člo-
veka je viac než len honba za materiálnymi 

hodnotami. Že každý z nás môže dať svojmu 
životu poslanie a  vyšší cieľ. Túto možnosť 
spásy, ponuku vytrhnutia z prázdnoty živo-
ta Boh založil na Ježišovi Kristovi, na Jeho 
ochote byť poslušným Otcovi, ponížiť sa zo 
slávy nebies do jasieľ, ba až na kríž a do hro-
bu, a tak priniesť vykúpenie všetkým ľuďom 
– i  tým, čo si myslia, že ho nepotrebujú.
Nedajme sa mýliť – vykúpenie potrebu-
jeme všetci bez rozdielu. Potrebujeme ho 
viac než bohatú nádielku pod Vianočným 
stromčekom, viac než čisto uprataný a krás-
ne vyzdobený byt. Toto vykúpenie ponúka 
Boh každému zdarma – len z milosti a lásky, 
ktorú má ku všetkým ľuďom. Ponúka nám 
ho v osobe svojho Syna Ježiša Krista, ktorý 
v poslušnosti svojmu Otcovi prišiel na svet, 
aby svojou nevinnou smrťou zaplatil za 
hriechy každého z nás. My potrebujeme iba 
jedno – prijať tento nezaslúžený dar, prijať 
Božiu milosť, spásonosnú všetkým ľuďom.
Preto chcem Vám i Vašim blízkym zo srd-
ca zaželať, aby ste prijali výzvu vianočného 
posolstva: „Poďme až do Betlehema a viď-
me, čo sa to stalo, čo nám oznámil Pán“. 

Prajem Vám, aby ste našli silu a prišli k Pá-
novi Ježišovi Kristovi. Aby ste Mu odo-
vzdali v pokore celý svoj život, podriadili 
svoje myslenie a  konanie príkladu, ktorý 
nám On zanechal –  aby sa tak všetkým 
ľuďom zjavila spasiteľná milosť Božia.

Kristián Kostecký, námestný farár
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Arpád Janoviček - 
135 rokov od narodenia
(pripravili Tibor Janoviček a Kristian Kostecký)

Arpád Andráš Janoviček, najdlhšie pôso-
biaci trnavský evanjelický farár, sa narodil 
20.11.1888 v  Senici ako najmladší a  jediný 
preživší syn Jozefa Janovička, diurnistu – pi-
sára pri krajskom súde v  Senici a  jeho man-
želky Anny Vaniček. Zápis v  matrike krstov 
vykonal miestny senický farár Gustáv Klszák 
po slovensky. Teologické štúdium absolvoval 
v  Bratislave na Teologickej akadémii Uhor-
skej evanjelickej cirkvi a. v. Po skončení štú-
dia v rokoch 1913 až 1915 pôsobil ako farár 
na juhu Slovenska, v obci Malá Čalomija, časť 
Lesenice. Trnavský evanjelický a. v. cirkevný 
zbor si ho povolal za svojho farára 12.9.1915, 

keďže dovtedajší farár Gejza Farkaš odchá-
dzal do dôchodku. V duchovnej službe trnav-
ským evanjelikom zotrval až do konca života 
28. apríla 1960, teda neuveriteľných 44 ro-
kov, 7 mesiacov a 16 dní.
Pôsobenie Arpáda Janovička v  Trnave bolo 
mnohostranné a  prinieslo požehnanie nie-
len cirkevnému zboru.  Ako mladý, 27 roč-
ný farár, bol v  rokoch 1923- 1924 spolu so 
zborovým dozorcom Johanom Kalendom 
rozhodujúcim činovníkom pri výstavbe 
evanjelického kostola, ktorý v budúcom roku 
2024 oslávi 100. výročie svojho posvätenia 
(konalo sa 26.10.1924.) Zakrátko sa v  roku 

Arpád Janoviček pri slávnosti konfirmácie
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1928 sa pričinil o  postavenie Evanjelické-
ho domu, hneď v  susedstve evanjelického 
kostola, čo bola prvá polyfunkčná budova 
v meste Trnava. V rokoch 1915-1938 bol uči-
teľom evanjelického náboženstva na štátnom 
Gymnáziu Jána Hollého v  Trnave.  Zaslúžil 
sa o prestavbu starej, už nevyhovujúcej evan-
jelickej ľudovej školy na ulici Jána Hollého. 
Novú Evanjelickú ľudovú školu postavili na 
dvore starej školy podľa projektu architekta 
Šmerdu. V roku 1936 cirkevný zbor prikúpil 
pozemok na rozšírenie evanjelického cinto-
rína v Trnave a postavil aj domček a byt pre 
hrobára a  jeho rodinu. Pri príležitosti 700. 
výročia mesta Trnavy v  roku 1938, bol Ar-
pád Janoviček pozvaný Radou mesta Trnavy 
do čestného predsedníctva pripravovaných 
osláv. Svojím príspevkom Dejiny evanjelické-
ho a. v. cirkevného zboru v Trnave prispel do 
pamätnej knihy, vydanej v roku 1938 Radou 
mesta Trnava, na pamiatku 700 ročného ju-
bilea. Počas ťažkých vojnových rokov Arpád 

Janoviček duchovne zaopatroval evanjelikov 
augsburského a  helvétskeho vyznania v  naj-
väčšom zbernom tábore v  Seredi. Počas pô-
sobenia v Trnave boli jeho spolupracovníkmi 
ďalší farári,  v rokoch 1934 - 1937 Juraj Hol-
čík a  v  rokoch 1938-1963 Samuel Holčík. 
Dôstojným nástupcom Arpáda Janovička sa 
stal v roku 1960 Gustáv Viktory, ktorý zane-
chal podobne výraznú brázdu v duchovnom 
i kultúrnom živote Trnavy.
 Arpád Janoviček zomrel po dni strávenom 
v  kruhu rodiny 28. apríla 1960. Pohrebná 
rozlúčka sa konala 2. mája v  preplnenom 
evanjelickom kostole, pred ktorým bolo po-
četné zhromaždenie obyvateľov mesta bez 
rozdielu vierovyznania, u  ktorých si vďaka 
ekumenickej spolupráci získal úctu a vážnosť. 
Pochovaný je na Evanjelickom cintoríne v Tr-
nave spolu s manželkou Lenkou rod. Pohán-
kovou.

Pohreb Arpáda Janovička - 2. máj 1960
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Zložitá situácia a pozvanie 
k službe v zbore
(Štefan Ambruš –  zborový dozorca)

Od našej šéfredaktorky Zborových listov 
Janky Nunvářovej som dostal úlohu informo-
vať o ekonomickej situácii nášho cirkevného 
zboru (CZ). Ak by som to chcel vyjadriť jed-
nou vetou napísal by som , že ekonomická si-
tuácia je zložitá, ale s Božou pomocou ju zvlá-
dame. Chýbajú nám finančné prostriedky na 
pokračovanie rekonštrukcie Evanjelického 
domu (ED). 

Prvú etapu sme pre financovali z troch zdro-
jov:
1. prostriedky, ktoré sme dostali ako náhra-

du strát za regulované nájomné bytov 
ED,

2. pôžička zo Slovenskej sporiteľne,
3. prostriedky z  predaja školy na Hollého 

ulici.

Na  dokončenie prvej etapy (uzatvorenie bu-
dovy tak, aby nedochádzalo k rýchlej degra-
dácii, ukončenie rekonštrukcie obchodných 
prevádzok), potrebujeme ešte minimálne 
250 – 300 tisíc eur. V súčasnosti intenzívne 
hľadáme možnosti, ako získať finančné pros-
triedky na ukončenie prvej etapy. 
Aby to nebolo také jednoduché, tak začiat-
kom roka 2023 sme sa dozvedeli o rozsiahlej 
rekonštrukcii Námestia SNP, ktorá výrazne 
obmedzila príjmy našich nájomníkov v  ob-
chodných priestoroch a tým aj nás. Niektorí 
odišli, iní žiadali úľavu na nájomnom, ďalší 
nedokázali platiť plný nájom. Aj my sme 
museli požiadať o  odloženie splátok úrokov 
v  Slovenakej Sporiteľni o  jeden rok. Dobrá 
správa je, že rekonštrukcia Námestia SNP je 
ukončená a  hlásia sa nám noví záujemcovia 

o obchodné priestory, s ktorými v súčasnosti 
rokujeme. Ak sa nám podarí prenajať všetky 
obchodné prevádzky, finančná situácia z hľa-
diska prevádzkových nákladov nášho cirkev-
ného zboru, vrátane splácania úveru, bude 
stabilizovaná. Z obchodných prevádzok však 
nedokážeme vygenerovať dostatok finanč-
ných prostriedkov na pokračovanie druhej 
etapy rekonštrukcie Evanjelického domu 
(dokončenie fasády, vytvorenie nových by-
tov). 
V  súčasnosti prebiehajú rozsiahle diskusie 
o  možnostiach pokračovania rekonštrukcie 
ED na rôznych úrovniach nášho CZ. Jedna 
z možností je pozastaviť stavbu (aj na niekoľ-
ko rokov) a hľadať a dúfať, že nájdeme využi-
tie budovy na účel spojený s dotáciami. Žiaľ, 
cirkev ako žiadateľ, je vylúčená z veľkej väčši-
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ny dotovaných projektov. Druhá možnosť je 
kombináciou predaja časti bytov a spoluúčas-
ti partnera, ktorý bude realizovať svoj projekt 
v našej budove bez toho, že by bol jej spolu-
vlastníkom. Obe tieto možnosti sú zatiaľ v te-
oretickej, či hypotetickej rovine. Ak budeme 
mať viac informácií, či podkladov, budeme 
vás informovať. 
Skutočnosti, o ktorých som písal doteraz, sú 
veľmi dôležité na to, aby sme mali z čoho tvo-
riť. No myslím si, že dôležitejšie je, aby sme 
mali pre koho tvoriť a  najmä s  kým tvoriť. 

Pre koho, znamená bratia a  sestry, aby ste si 
našli cestu do spoločenstva nášho cirkevného 
zboru, kde sa môžeme vzájomne posilňovať 
vo viere a láske. S kým, znamená, aby ste boli 
ochotní poskytnúť svoje dary od Boha, v pro-
spech svojich bratov a  sestier vo viere. Aby 
vám služba v cirkvi prinášala radosť a spo-
kojnosť. Budúci rok sú voľby do presbyter-
stva i  ostatných grémií nášho CZ. Budeme 
veľmi radi ak sa prihlásite a budete ochotní 
pracovať  na Pánovej vinici.

Informácia  zborového  kurátora  
(Ján Miklánek – zborový kurátor)

V roku  2023 sme pokračovali  v hospodárskej 
činnosti nášho cirkevného zboru.  Plynule 
sme prešli  v zimných mesiacoch  z roku 2022 
do roku 2023. Dokončili sme a sprevádzko-
vali kanceláriu zborového farára so zasadacou 
miestnosťou.  Postupne pripravujeme opra-
vu kostola.  Návrh opravy je  konzultovaný 
s Krajským pamiatkovým úradom, keďže náš 
kostol je zapísaný do zoznamu kultúrnych 
pamiatok Slovenskej republiky ako význam-
ná funkcionalistická stavba Trnavy. Každý zá-
sah do stavby kostola  musí byť odsúhlasený 
a schválený KPÚ.  Našim cieľom pri oprave je 
zachovať všetky pôvodné prvky kostola, aby  
sme nedopadli ako pri  niektorých  opravách  
kostolov, ktoré boli po neodborných zása-
hoch  vyčiarknuté z pamiatkového zoznamu, 
stratili svoju pamiatkovú hodnotu a  prišli 
o možnosť čerpať dotácie a príspevky na ich 
opravu z pamiatkových fondov. Som rád, že 
toto pochopili  naši členovia, ktorí zabezpe-
čujú  prípravné práce na oprave kostola a spo-
lupracujú  s KPÚ. 
Priebežne sme zabezpečovali  malé opravy 
Diakonického domova dôchodcov na Kalin-

čiakovej ulici. Budova je 18 rokov v prevádz-
ke. Napriek postupným opravám a  údržbe 
prevádzkovateľom –  Strediskom Evanjelic-
kej diakonie v Trnave, bude potrebné postup-
ne riešiť aj  náročnejšie opravy. Na hranici 
životnosti je časť strešnej krytiny, nevyho-
vujúce sú sprchovacie miestnosti pre ubyto-
vaných  klientov, potrebná je modernizácia 
a doplnenie odvetrania budovy. To je len časť  
predpokladaných prác, ktoré bude potrebné 
postupne zabezpečiť.  Napriek tomu musím 
konštatovať, že  prevádzkovateľ  priebežne 
robí nevyhnutné opravy, aby bola prevádzka  
DDD kvalitne zabezpečená, za čo patrí vede-
niu a všetkým zamestnancom poďakovanie.   
Bytový dom s nebytovými priestormi s. č. 20  
-  Evanjelický dom
V  roku 2023 bola dokončená oprava stre-
chy s  výmenou  plného záklopu na krove, 
položením novej strešnej krytiny, osadením  
strešných okien  a  klampiarskych konštruk-
cií.  Na celej budove bola dokončená  oprava 
fasády so zateplením.  Postupne boli opravo-
vané  obchodné priestory na prízemí budo-
vy.   Spomalenie prenájmu voľných priestorov  
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spôsobila rekonštrukcia Nám. SNP, pri ktorej 
mali obchodné priestory od Nám.  SNP aj od 
Hlavnej ulice  obmedzený prístup. Na sťaže-
nie prístupu  musel reagovať aj náš cirkevný 
zbor ako vlastník budovy  čiastočným zníže-
ním nájmu. Toto sťažené obdobie sme preko-
nali a môžeme konštatovať zvýšený záujem o  
prenájom  voľných obchodných  priestorov.  
Na konci roku 2022 bola sprevádzkovaná 
spoločnosťou ESM YZAMER s. r. o. odo-
vzdávacia stanica tepla, na ktorú sú  napojené 
všetky obchodné priestory.  Sprevádzkova-
ním odovzdávacej stanice tepla napojenej na 
horúcovod  sme mohli odstaviť plynové kúre-
nie, ktoré  bolo na hranici  technickej  život-
nosti a pre ďalšie využitie by vyžadovalo veľké 
investície.  
15.11. 2023 bolo vydané stavebné povolenie 
na rekonštrukciu Evanjelického domu. Vyda-
nie stavebného povolenia bolo podmienené  
súhlasným vyjadrením  Západoslovenskej 
distribučnej a.s., ako dodávateľa elektrickej 
energie.  Rádovo zvýšený odber elektriky 
pre Evanjelický dom sa dá zabezpečiť len 
vybudovaním novej trafostanice.  Po dlhých 
rokovaniach so štátnymi orgánmi, ktoré od-
mietli predať pozemok pod trafostanicu, sme 
v priebehu  dvoch mesiacov dohodli výmenu 
pozemkov s  Mestom Trnava. Touto cestom 
musím poďakovať za nezištnú pomoc Ing. 
Viliamovi Kupcovi  a členke nášho cirkevné-
ho zboru Janke Tomašovičovej, ktorí  výrazne 
pomohli pri  schválení  výmeny pozemkov.   

Pre ďalší postup opravy Evanjelického domu 
je potrebné prijať zásadné rozhodnutie, 
z  akých zdrojov bude zabezpečené ďalšie fi-
nančné krytie.  Financovanie  z komerčného  
úveru  poskytnutého  bankou a  splácaného 
z nájmu bytov a nebytových priestorov je pri  
náraste cien stavebných prác, energií  a  zvý-
šením  úrokov nereálne, pretože musíme 
reálne brať do úvahy skutočnosť, že náš cir-
kevný zbor má  len jednozdrojovú  možnosť 
financovania, a  to z  prenájmu obchodných 
priestorov Evanjelického domu, malú časť 
z  prenájmu budovy  Diakonického domova 
dôchodcov a prenájmu  pozemkov.  
     Presbyterstvo aj pracovná skupina zložená 
z členov CZ riešia viacero alternatív  postupu 
financovania a  opravy Evanjelického domu.  
Ako jedna z  možností  bolo navrhnuté za-
stavenie stavby.  Vzhľadom na rozostavanosť 
bude takéto riešenie vyžadovať  náklady na 
uzatvorenie  a  zabezpečenie prevádzky ob-
chodných priestorov vo výške cca 300 tis. 
(s  DPH ).  Ďalšia možnosť ako pokračovať 
v  prácach je predať časť bytov. Pre túto al-
ternatívu je potrebné  stanoviť cenu jednot-
livých bytov, tak aby  boli pokryté náklady na 
dokončenie stavby a  byty by boli predajné.  
Následne  riešiť aj prevádzku bytov, čo zosta-
nú vo vlastníctve CZ.  Ďalšia alternatíva je 
predaj všetkých rozostavaných bytov jedné-
mu vlastníkovi, ktorý ich dokončí na vlastné 
náklady a bude ich prevádzkovať.  
Napriek tomu, že sa blížia Vianoce, mali by 
sme sa  rozhodnúť, ako budeme ďalej po-
stupovať s  prácami na oprave Evanjelického 
domu.  Ďalšie váhanie nás dovedie do stavu, 
v akom sú niektoré cirkevné zbory aj v našom 
senioráte, ktoré váhajú už viacej rokov a  ich 
hmotný majetok postupne chátra a znehod-
nocuje sa. 
So želaním požehnaného prežitia  vianoč-
ných sviatkov  
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Zborové aktivity v roku 2023
(Jana Nunvářová)

5.2.2023
Vzdelávanie neordinovaných 
pracovníkov pripravil Západ-
ný dištrikt aj v  našom cirkev-
nom zbore v  Trnave. Seminár 
pre neordinovaných IV. s EVS 
mal tému: Zmena, proces a ako 
ďalej v cirkevnom zbore. Trna-
va a Sereď mala 10 zástupcov.

12.2.2023
NEtradičné BOhoslužby sa stali obľúbe-
nou súčasťou života nášho zboru. Dnešná 
kázeň aj svedectvo nám pripomenuli, že 
Božie slovo je živé a mocné. Piesňou sa za-
pojili aj naši najmenší.

16.2.2023
Národný týždeň manželstva 
sme oslávili aj v  našom cirkev-
nom zbore. Tento ročník sa 
niesol v duchu témy: „Odkaz...“ 
Odkazy lásky, vďaky či obdivu 
majú silne terapeutické účinky 
a  môžu posilniť každý manžel-
ský vzťah. Ak ich zanecháme na 
netradičnom mieste, môžu náš-
ho manžela/manželku navyše 
príjemne prekvapiť.
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16.3.2023
Opäť sme sa zapojili do úspešného projektu KRABICE 
POŽEHNANIA na podporu rodín na Ukrajine. 1 ška-
tuľa znamená zabezpečenie potrieb pre 1 ukrajinskú ro-
dinu približne na jeden mesiac. Obdarovaní v nej nájdu 
nielen potraviny, ale aj nevyhnutnú drogériu. Projekt už 
druhýkrát zorganizovala ECAV na Slovensku.

31.3.2023
Dve skúsené lektorky z CVI - pani riadi-
teľka Terézia Drdulová a  psychologička 
Katarína Ondášová naučili záujemcov 
na prednáške "Ako byť podporujúcim 
rodičom" mnohé rodičovské zručnosti 
a  zodpovedali neľahké otázky ohľadom 
výchovy detí. Ďakujeme im za mnohé 
podnetné výchovné tipy a cenné inšpira-
tívne skúsenosti.

15.5.2023
Spolupráca s  našimi úžasnými stackármi 
z Naše stacko bola aj v roku 2023 príjem-
ná. Naši kamaráti pripravili darčeky pre 
všetky mamy.
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18.5.2023
Ako môžu dospelí kresťania 
(rodičia, učitelia, mládežníci, 
starší kamaráti) povzbudzovať 
deti, aby sa stali Ježišovými na-
sledovníkmi, ktorí s  ním budú 
kráčať nielen ako deti, ale aj 
v čase dospievania a tiež keď vy-
rastú v rýchlo sa meniacom sve-
te? Wendy Strachan z Austrálie 
sa s nami podelila o cenné rady.

11.6.2023
Júnový zborový deň definovali dve slová: láska a bohatstvo. Atmosféru Božej lásky sme 
prežívali počas NEtradičných BOhoslužieb a bohatstvo sme našli pri spoločnom bohato 
prestretom stole.
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16.6.2023
Na fare sme privítali žiakov 2. ročníka ZŠ Nar-
nia Trnava. Deti sa o  včelách učili na prvouke, 
preto sa prišli aj na vlastné oči presvedčiť, ako to 
v takom úli vyzerá a zistili napríklad aj to, na čo sa 
používa "dymák".

26.6.2023
Opäť sme sa zapojili do projektu Krabice požeh-
nania pre Ukrajinu, ktorý organizuje ECAV na 
Slovensku už tretíkrát. Veríme, že nakúpené po-
traviny a  drogéria poslúžia tam, kde ich najviac 
potrebujú.

4.7.2023
Stretnutia mamičiek s  deťmi na evanjelickej 
fare pokračujú. Tešíme sa na vás každý utorok 
o 10:00. Deti majú pravidelne pripravený biblický 
príbeh, prispôsobený ich veku a mamičky sa po-
vzbudia navzájom povzbudia takisto z  Božieho 
Slova. 
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12.7.2023
Detský denný letný tábor zmenil areál 
evanjelickej fary na indiánsku rezerváciu. 
Naši malí indiáni každý deň prekonávali 
samých seba a  zdokonaľovali sa v  nasle-
dovných cnostiach: trpezlivosť, vytrvalosť, 
starostlivosť, solidarita, odpustenie.

3.9.2023
NEtradičné BOhoslužby spojené s požehnaním detí a učiteľov do nového školského 
roka sa niesli v duchu avizovanej témy "Usilovný ako včielka". Deti sa dozvedeli okrem 
iného aj to, že v jednom včelstve žije priemerne 50 000 včiel, a že včelia kráľovná sa doží-
va približne 5 rokov. V rámci kvízu boli deti aj dospelí odmenení darčekom z produkcie 
trnavských farských včiel. Po službách Božích si naši najmenší vyrobili praktické vosko-
vé obrúsky, do ktorých im môžu rodičia baliť desiatu aj celý rok.
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8.9.1923
100. výročie slávnostného položenia zák-
ladného kameňa nášho kostola.

15.12.2023
V našom cirkevnom zbore sa uskutoč-
nilo stretnutie organizované Detskou 
misiou. Konferencia bola časom bib-
lického povzbudenia pre namáhajúcich 
sa a  preťažených, miestom na získanie 
nových nápadov a inšpirácií.

24.12.2023
Deti z Trnavy vám prajú krásne Vianoce a tešia sa na mnohé vzácne príležitosti zapojiť 
sa do života cirkevného zboru.
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Lastovičky 
(Jana Ševelová)

Keď som videla vystúpenie Lastovičiek 
v predstavení O zlomenej halúzke, tak som si 
myslela, aké by bolo úžasné, keby niečo také 
mohli zažívať moje deti. Musím úprimne 
napísať, že ani neviem ako viedol Pán Boh 
naše myšlienky, ale stretli sme sa v tejto túžbe 
s Ľubkou Varákovou. Tá oslovila Janku Ferí-
kovu, ktorá na moje veľké prekvapenie súhla-
sila. Je ochotná spolu so svojim manželom vo 
štvrtok večer sadnúť do auta a prísť zo Starej 
Turej k  nám do Trnavy a  venovať sa deťom. 
Keď Janka nemôže, dá nám vedieť čo je po-
trebné nacvičiť, pripraví nám všetky materiá-
ly a Majka sa chytí prenosného reproduktora 
a nacvičujeme. Po nácvikoch sa snažíme dať 
deťom čas pre seba, hrajú naháňačku, skrý-
vačku na farskom dvore, tento rok sme stihli 
už aj guľovačku. Práca s  deťmi nie je jedno-
duchá ale zato je vždy plná prekvapení a plná 
života. Ako mama mám istotu, že je o  deti 
v  priestoroch fary dobre postarané. Majú 
možnosť stretávať svojich kamarátov a  na-
chádzať nových, hlavne keď máme vystúpe-
nie spolu s Lastovičkami zo Starej Turej. Páči 
sa mi, že cez piesne spoznávajú Pána Boha 

a môžu Jeho lásku šíriť ďalej. Keď nacvičujú 
a  vystupujú, tak slová piesní majú zmyslel 
a  zapisujú sa im do srdca. Mám neskutočne 
dobrý pocit keď prechádzam okolo dvier det-
skej izby a počujem ako moje dieťa spieva. Cí-
tim hrdosť na všetky naše Lastovičky, keď sú 
po vystúpení šťastní. 

Veľmi ma zaujímalo, prečo naše deti chodia 
do spevokolu Lastovičky a tu sú odpovede: 
(Odpoveď lebo mamina povedala, berieme ako 
samozrejmosť...) 

- Nechcem sedieť doma a rada spievam. 
- Keď sa stretávame so staroturanskými lastovičkami tak je to zábava a chodíme aj na výlety 
a sú tam pekní chlapci... 
- Rada počúvam spev iných, mám tam kamarátov a nájdem si aj nových a mávame pizzu 
- Lebo mám rada pani dirigentku a chcem sa stať slávnou. 
- Mám tam kamarátov a páčia sa mi pesničky. 
- Na Lastovičky chodím, pretože rada spievam, mám tam dobrých kamarátov a keď dospieva-
me môžeme sa spolu hrať a to je vždy veľká sranda. 
- Na Lastovičky chodím rád, lebo ma to baví, rád spievam a mám tam aj kamarátov a kama-
rátky s ktorými sa po nácviku vždy trochu pohráme. 
- Páči sa mi že na Lastovičkách sa stretnem s kamarátmi a niečo nové sa naučím. 
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- Chodím tu pretože tu mám kamarátov a taktiež som chcel spievať ale neprijali ma na ZUŠ-ke. 
- Chodím na Lastovičky lebo nás Janka Feríková učí krásne spievať a je tam aj zábava. Rád 
chodím aj na vystúpenia, ktoré spolu máme. Mám tam dobrých kamarátov a spoznávam aj 
nových. 

Milé sestry a bratia, ak máte doma „Lastovičku“ tak ju neváhajte povzbudiť a prísť s ňou 
medzi nás. Už teraz máme množstvo plánov na budúci rok a preto Vás prosím o modlitby, 
aby sme vedeli s deťmi pracovať a deti skrze pieseň nachádzali Pána Boha.

Rozhovor s Jankou Feríkovou 
o Lastovičkách

Janka Feríková je hybnou silou spevokolu 
Lastovičky, ktorý založila a vedie v Starej 
Turej. Je manželkou, matkou troch detí 
a babičkou štyroch vnúčat. Spolu s man-
želom Petrom Feríkom a  ďalšími dob-
rovoľníkmi založili občianske združenie 
Sluha, ktoré dodnes vedú a  podporujú. 
Pán Boh  ju obdaroval mnohými darmi. 
Patrí medzi ne spev, hra na klavíri, diri-
govanie a láska k deťom. Janka je srdcom 
aj dušou tohto telesa a  vedie deti nielen 
hudobným smerom, ale je vždy pripra-
vená ich vypočuť, nasmerovať a keď je to 
potrebné aj prakticky pomôcť. Od septem-
bra 2022 pomáha s  nácvikmi aj našich 
trnavských Lastovičiek, a tak sme jej po-
ložili niekoľko otázok. 
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1. Čo bolo tvojou motiváciou začať pracovať s deťmi?
Hlavnou motiváciou je môj vzťah k Pánovi Ježišovi. Bez Jeho lásky by som asi žila dosť sebec-
kým životom. Konkrétnou motiváciou bol scenár od pani Rumánkovej, kedy sme začali celú 
prácu v o. z. Sluha.

2. Ako dlho už pracuješ s detským spevokolom Lastovičky a ako vznikol tento názov?
Približne 13 rokov. Začínali sme s malým počtom detí z niekoľkých rodín, s malými vystúpe-
niami. Neskôr sme začali nacvičovať spevohry –  muzikály, pribúdali deti..  Keď sme nacvičili 
muzikál Ako prišli lastovičky domov, prišlo nám také prirodzené, že sme dali názov nášmu 
spevokolu Lastovičky.

3. Ako vznikla spolupráca s trnavskými Lastovičkami?
Do Trnavy ma pozvali manželia Vařákovci, ktorí našu prácu s Lastovičkami poznali zo Starej 
Turej, aby som im pomohla rozbehnúť podobný projekt. Myslím si, že v Trnave je veľký po-
tenciál, šikovné, talentované deti, ktorým nechýba nadšenie. Verím, že sa to podarí a čoskoro 
budú samostatne s radosťou pracovať.

4. Kto tvorí scenáre k muzikálom a odkiaľ je toľko zaujímavej inšpirácie?
Je to rôznorodé, niektoré preložené zahraničné muzikály sme si zakúpili, ale najviac sa nám 
osvedčili z našej autorskej dielne od Pavla Trúsika a Petra Feríka. Písali ich na mieru pre deti, 
ktoré poznali. Najviac inšpirácie máme z diel Kristíny Royovej, Mária Rafajovej, ale aj iné.

5. Ako sa ti darí dostať z detí to najlepšie, čo v nich je, ako ich priviesť k takým výkonom?
Je to individuálny prístup, láska a trpezlivosť, ktorú by mal každý učiteľ deťom prejavovať. Veľa 
som sa naučila na konzervatóriu a tie poznatky sa snažím odovzdávať aj deťom. Nevyžadujem 
stopercentné výsledky, ale hľadám maximum v každom jednom.

6. Koľko muzikálov ste doteraz nacvičili a čo je ich hlavným posolstvom?
Nacvičili sme deväť muzikálov, niektoré ešte stále reprízujeme. Hlavným posolstvom je zves-
tovanie Dobrej správy – plán spásy nášho dobrého Stvoriteľa, obeť Pána Ježiša za nás. Zvesto-
vanie nádeje, viery a lásky.

7. Aké sú vaše vízie do budúcnosti?
Nemáme veľké vízie. „zdvihli sme plachtu a čakáme na vietor“ Ak prídu príležitosti, budeme 
na nich reagovať a modliť sa, aby sme naplnili Božiu vôľu.

8. Aké sú tienisté stránky, resp. ťažké veci, s ktorými sa musíš pri práci s Lastovičkami vy-
sporiadať? 
Rada by som vychovala nasledovníkov našej práce, ale v dnešnej dobe je to veľmi ťažké, pre-
tože sa rozmáha individualizmus. A musela som si zvyknúť, že „lastovičky“ rastú a raz vyletia 
z hniezda. Každý rok sa zostava detí mení a musíme nanovo cvičiť aj tie piesne, s ktorými sme 
vystupovali už dávno, alebo aj niekoľkokrát.
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9. Čo si sa za ten čas, ktorý si doteraz venovala deťom a mladým ľuďom o nich, resp. od 
nich naučila? 
Naučila som sa, že každé dieťa je milovaný Boží originál, každé má obdarovanie, ktoré treba 
objaviť a že je veľmi dobré, ak sa modlím za každé jedno individuálne. A aj keď nie je vždy 
všetko dokonalé, ak je to podporené modlitbou, Pán Boh si tú prácu použije. Som vždy milo 
prekvapená, keď sa naše vystúpenia ľudí dotýkajú, keď odchádzajú dojatí... Preto verím, že to 
všetko má zmysel. 

10.  Odkaz pre našich čitateľov? 
Investujte do detí lásku. Pracujte s deťmi pravidelne a dlhodobo, aj keď sa vám zdá, že na to 
nemáte... Dôležité je milovať, nepovyšovať sa, modliť sa a vytrvať, Pán Boh sa k tomu prizná. 
         
    Rozhovor pripravili Radomír a Ľubica Vařákovci

 Doprajme Lastovičkám rozlet! 
Detský spevokol Lastovičky sa pred vyše de-
siatimi rokmi vyprofiloval z  ochotníckeho 
divadelného krúžku Sluha a  pôsobí v  Starej 
Turej pod záštitou rovnomenného občian-
skeho združenia. Deti odprezentovali už 
takmer desiatku muzikálov a množstvo pred-
stavení. V posledných rokoch sa veľmi tešíme 
vzájomnej spolupráci s  deťmi a  ich rodičmi 
z  vášho trnavského cirkevného zboru. A  to 
najmä vďaka vzácnym manželom Vařákovým, 
ktorých dcérky patrili medzi prvé Lastovičky. 
Je úžasné, keď vidíme na deťoch ovocie vie-
ry. Keď vieme verne a  trpezlivo vyčkať aj 
ťažké časy, ale predsa s nádejou a Božou po-
mocou stáť na mieste, kde nás chce Pán mať.

 
Každým ďalším vystúpením sme vždy veľmi 
dotknutí a vidíme, že práca s týmito nádher-
nými deťmi je veľmi obohacujúca a  požeh-
naná.  

Lastovičky koncertujú najmä v rámci Sloven-
ska. Na cestovanie a technickú podporu po-
trebujú financie, ktoré získavajú iba od dob-
rovoľných darcov. Za sebou majú aj benefičné 
koncerty, kedy svojim vystúpením prispeli 
k  verejnej zbierke na podporu konkrétnych 
ľudí alebo celých rodín a  riešenie ich život-
ných problémov. 
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Lastovičky prinášajú radosť a nádej!

Spevokol spája celé rodiny. Mnohé deti 
spievajú od malička a  rozletia sa až vo vyš-
šom školskom veku. Neraz však prídu a  so 
spevom na vystúpeniach pomôžu aj stredo-
školáci i  starší. Celý súbor má tak rodinný 
charakter. Staršie deti ťahajú tie mladšie. 
Vystúpenia v rôznych mestách sa nezaobídu 
bez podpory rodičov a  pomoci viacerých 
ochotných spolupracovníkov. Na jednej 
strane sa deti učia slúžiť druhým a  poskyt-
núť svoj voľný čas dobrej veci. No a na stra-
ne druhej sú samé obohatené obsahom du-
chovných piesní. Sme nesmierne vďační za 
každé nové dieťa, za každú rodinu, s ktorou 
sa môžeme zblížiť a niesť spolu po našej do-
movine posolstvo Božej lásky. 
Napríklad tento rok boli Lastovičky pozvané 
do Senice a do Modry na Deň modranského 
sirotinca. V  septembri vystúpili na rodinnej 

konferencii v Šahách a v novembri v Turčian-
skych Tepliciach. Absolvovali spolu aj víken-
dové sústredenie v  misijnom centre Prameň 
na Súši. V staroturianskom kultúrnom dome 
si zaspievali so známou speváčkou Máriou 
Čírovou a počas tohtoročného adventu kon-
certovali so spevákom Robom Opatovským. 
Vidíte sami, že deti minimálne raz do mesia-
ca niekam cestujú.
Za pravidelnými nácvikmi je kus driny a  se-
baobetovania. Na úkor voľného času je treba 
venovať hodiny nielen spevu, ale aj hre na hu-
dobné nástroje a príprave kostýmov, či scény. 
Spevokol má asi 30 členov a keďže vystupu-
jú aj malé deti z Nového Mesta nad Váhom 
a z Trnavy, cestujú s nimi i rodičia a to všet-
ko okrem iného vyžaduje dobrú organizáciu 
a veľa energie.  

Aj vďaka vašej podpore bude medzi nami viac lásky a porozumenia!

Jednou z možností je pravidelné sponzorské prispievanie na účet OZ Sluha alebo 
jednorazový príspevok, ktorý vás nezaťaží, ale radi ho darujete na dobrú vec. Stačí, 
keď prispeje dostatok ľudí, hoci aj malým darom.

Prosíme vás preto, zapojte sa a podporte Lastovičky akýmkoľvek spôsobom je 
vám to najbližšie (modlitby, zdieľanie, finančný dar).

Urobiť tak môžete podľa dohody v zbore alebo priamo na účet
OZ Sluha IBAN: 1110000001015619003 s poznámkou Lastovičky.

SRDEČNE ĎAKUJEME!

Iveta Topolčanyová, OZ Sluha, Stará Turá
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Skutočné vodcovstvo 
v domácnosti
(Chip Ingram, zdroj: chcemviac.com)

Vzájomné podriadenie v manželstve je ako ta-
nečný parket. Je to otvorený priestor, kde máte 
slobodu pohybu. Je potrebné, aby muž a žena, 
ktorí sú každý vo vzťahu s Kristom ako ich Pá-
nom, nepreberali kontrolu nad tým druhým, 
ale si navzájom slúžili. Každý z nich sa opýta: 
„Ako ti môžem pomôcť byť úspešným? Ako ti 
môžem vyjadriť svoju lásku?“ Nie je problé-
mom to, kto urobí prvý krok v tomto tanci. Je to 
krása samotného pohybu. 

Aby bol tanec manželstva krásny, Boh dáva 
mužom a ženám rôzne úlohy a pohyby. Tieto 
úlohy a pohyby nemajú nič spoločné s tým, či 
je jeden z partnerov dôležitejší, alebo sú part-
neri rovnocenní. Skôr sa vzťahujú na činnosť. 
Mužova úloha v  tanci manželstva spočíva 
v tom, že vedie.
Jedným z dôvodov, prečo majú muži ťažkosti 
byť úspešnými vodcami vo svojich domovoch 
je, že sa v tejto našej úlohe cítia veľmi neisto. 
Nie vždy si to vedia priznať, ale pod povr-
chom bojujú s tým, ako sa starať o ženské srd-
ce. Mnohí sa nevedia tak dobre orientovať vo 
vnútornom svete, pretože vždy, keď sa stretnú 

 s problémom, tak ho chcú vyriešiť a niektoré 
hlboké vnútorné fungovania ľudského srdca 
nemajú rýchle riešenie.
Niekedy to nie je ani cieľom. Ženy chcú často 
viesť rozhovor nie za účelom riešenia problé-
mov, ale len kvôli vypočutiu. Ako pomôžeme 
našim dcéram, aby rástli vo svojej ženskosti? 
Ako potrestať dieťa s  citlivosťou na všetko, 
čo sa deje v  jeho vnútri? Ako sa modliť so 
ženami? Keď sa budeme učiť robiť tieto veci 
našimi prioritami, spoznávať Boha a chápať, 
ako nás stvoril, aby sme slúžili našim ženám 
a rodinám, potom nastane skutočná zmena.
Skutočnou otázkou je: Kto nesie ťarchu 
zodpovednosti v  manželstve? Mnohé ženy 
musia začať diskusiu, robiť plány a klásť veľké 
otázky, pretože ich manželia to nerobia. Títo 
muži nechcú prevziať zodpovednosť za prácu 
v rodinnom živote. Nechajú, aby to bremeno 
niesli ich ženy. Keď sa to stane, ženy sa necí-
tia cenené, chránené a že je o nich postarané. 
Inými slovami, nedostávajú to, čo Boh zamýš-
ľal pre ich manželov, aby im dali. A ak sa obja-
ví určitý vzor zanedbávania, niečo vo vzťahu 
je potrebné zmeniť.

Povzbudenie pre mužov
(Miloš Nunvář)

O čom písať? Veď je mnoho príbehov úspeš-
ných mužov, ktoré sú pozoruhodné, ale aké 
povzbudenie si z toho zobrať?
Budem teda osobný, ale najskôr dámy, ktoré 
čítate tieto riadky, tak Vás poprosím...toto nie 
je pre Vás.  A my chlapi poďme ďalej: mne sa 

slovo muž spája nie tak s vizuálnou predsta-
vou, ale s  mentálnou vybavenosťou, s  vlast-
nosťou, ktorú sa stále učím: Konzistentnosť 
(hovorí to, čo aj naozaj robí) ale najmä seba-
ovládanie, dokázať ovládať svoj hnev. Vnútor-
ná silná osobnosť. 
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Rovnako vnímam, že na mužoch sú kladené 
aj iné požiadavky a to tým viac, čím viac ľudí 
je na nich závislých.
Muž má byť vytrvalý, schopný sebamotivácie, 
self-managementu, zodpovedný za starost-
livosť o  seba / o  druhých - mne zverených. 
Ďalšie nároky: vľúdnosť, pravdovravnosť, 
ohľaduplnosť, schopnosť vyrovnať sa sám so 
sebou a pri tom všetkom sa nezblázniť z toho 
ani sa nenechať vtiahnuť do víru, zhonu 
a stresu všetkého diania okolo.
Je dôležité urobiť si svoj režim resp. mať svoje 
piliere časové ale aj mentálne, t.j. duchovné aj 
fyzické, vedieť vypnúť a  vedieť aj zabrať, ale 
najmä nebáť sa spoliehať na Pána.
A som presvedčený, že tu je naša obrovská po-
moc, tým, ktorí veria, nakoľko existuje jeden 
muž, ktorý je hodný nasledovania, obdivu 
a čo je najkrajšie, je tu s nami a vie, ale aj chce 
nás viesť, byť našim parťákom, mentorom. Je 
našim cieľom, ale ja odmenou.
Či nie je písané, Boh naplní každú našu 
túžbu? Že nám dá Ducha Radcu, ktorý nás 
bude učiť.
Život však nie je ideálny, aspoň nie z  tejto 
strany večnosti, áno bude, potom keď príde 
Pán a všetko napraví. Potom to bude úžasné, 
všetko: príroda, vzťahy, zdravie, čo si len do-
kážete predstaviť ... veď je napísané, že celé 
stvorenstvo vzdychá a  očakáva na zjavenie 
synov Božích, ale dovtedy tu máme utrpenie 
a boj. Boj o našu dušu, o večnosť, o duše na-
šich blízkych, boj so sebou samým.
Každý máme ten svoj boj, to svoje utrpenie. 
Utrpenie nie je nič nezvyčajné ani výnimoč-
né. To, že trpíme neznamená, že nás Pán Boh 
opustil, resp. že nás nemiluje!
Pohliadnime na Pána Ježiša, ktorý keď trpel 
nereptal, ale všetko porúčal Otcovi.
Uvedomil som si, že naozaj Pán Ježiš síce ho-
vorí: o čokoľvek budete prosiť Otca v mojom 
mene, dám Vám to a navyše to zopakoval, ale 
On keď prosil v  Getsemanskej záhrade, aby 
od neho Otec odstránil ten kalich, tak Otec 

ho síce počul, ale neodstránil od Pána Ježiša 
ani len troška utrpenia...
A teda, keď nás Pán Ježiš pozýva, aby sme ho 
nasledovali a inde sa hovorí, že naša cesta ve-
die cez kríž, neznamená to nič iné, ako to, že 
aj pre nás je určený ten kalich utrpenia.
Nie je to radostná predstava. Ale tiež je napí-
sané, že nie sme nikdy sami, takisto že doko-
nalá láska vyháňa strach.
Samozrejme, nepíšem, že máme byť maso-
chisti a  vyžívať sa v  utrpení, len chcem po-
vedať, že si nemáme zúfať, ak nás utrpenie 
zastihlo.
Biblia píše: za všetko ďakujte, lebo to je vôľa 
Božia, vaše posvätenie. Inde: Boh si postavil 
svoj trón na chválach svojho ľudu. A kde tró-
ni Boh, tam jeho blízkosť bude spôsobovať 
to, čo aj pri Pánovi Ježišovi, keď chodil po tej-
to zemi. Démoni budú utekať, bude sa zľuto-
vávať nad nami a dávať nám pomocnú ruku, 
keď už nebudeme vládať – ako keď topiaceho 
Petra chytil za ruku. Tak sa nebojme a nechaj-
me sa viesť Ježišom po ceste, po ktorej išiel aj 
On. Pán Ježiš sa nám dá nájsť, keď ho budeme 
hľadať celým srdcom. A hlavne máme prisľú-
benie od Pána, že to už nebude trvať dlho, na-
koľko Pán Ježiš zasľúbil, že príde skoro a  Jeho 
skorým príchodom sa máme povzbudzovať 
a napomínať. 
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Milé sestry a milí bratia,
 
najväčším tajomstvom a zázrakom Vianoc je vtelenie. Evanjelista Ján opisuje tento najdôleži-
tejší moment Vianoc ako chvíľu, keď Slovo stalo sa telom, neviditeľné viditeľným znamením 
pre svet. Slovo, ktoré dlhé stáročia prebývalo v Božom ľude ako prorocké zasľúbenie, sa stalo 
v Betleheme viditeľnou realitou. V plnosti času Boh vstúpil do porušeného sveta v betlehem-
skom dieťati, aby prebýval s nami a medzi nami ako Immanuel (Boh s nami). Všetko sa udialo 
v réžii a moci Ducha Svätého ako nový začiatok dejín záchrany človeka. Vianoce nám dlhé 
stáročia pripravoval a napokon daroval Boh. V betlehemskom dieťatku sa naplnil kairos – čas 
milosti, chvíľa, od ktorej sa menia dejiny človeka. Čas Božieho mlčania bol prestrihnutý anjel-
ským slávospevom a vianočným znamením: nájdete nemluvniatko obvinuté plienkami ležať 
v jasliach. Na Vianoce Boh prehovoril novým a jedinečným spôsobom – Slovo sa stalo telom. 
Božia láska sa zhmotnila v dare života, neskôr v dare najvyššej obete.
 



Milí vianoční priatelia,
 
čas Vianoc je pre nás všetkých veľkým pozvaním. V  prvom rade hľadieť na Ježiša – jedno-
rodeného Božieho Syna, na ktorom sa zjavila Božia sláva. Zažiť kus vnútornej radosti, že aj 
v dnešných časoch odcudzenosti vo svete, rozdelenia, straty ľudskosti je tu Niekto, kto sa nás 
nevzdal a zostáva s nami. Zostáva s nami vo svojom slove, v dare sviatostí a v  spoločenstve 
Ducha Svätého, v Jeho cirkvi. Zostáva s nami ako Ten, ktorého sláva sa najdokonalejšie zjavila 
v obeti, utrpení a dreve golgotského kríža. 
 
Vianoce sú zároveň osobným pozvaním zažiť Kristovo vtelenie nielen do tohto sveta, ale aj 
nášho osobného života. Vianoce nie sú časovo vymedzené na nejakú časť v kalendári sveta. 
Nastávajú vždy vo chvíli, keď v moci a réžii Ducha Svätého nastáva aj pri nás zázrak vtelenia. 
Chvíľa, keď do nášho života vstupuje On ako Slovo, ktoré sa stáva telom. Čas, keď pôsobením 
Ducha Svätého sa v nás rodí dar viery, keď vnímame dotyk Božej lásky a prítomnosti, dotyk 
poznania, že neviditeľný Boží svet je rovnako reálny ako náš viditeľný.
 
Jeho slovo chce a túži mať viditeľnú podobu v dnešnom svete. Preto sú Vianoce aj osobným 
pozvaním zažiť zázrak a tajomstvo vtelenia. Boh nám dáva sám seba, aby sa Jeho láska v nás 
stala telom, rukami, nohami, ústami, pomocou blížnym. Čo to praktický znamená? Ak nás 
Kristova láska privádza k odpusteniu, zmiereniu, vtedy sa slovo stalo telom a nastávajú Via-
noce – nový začiatok. Keď názorovo rozdelení ľudia dokážu nájsť spoločnú cestu, keď nezná-
šanlivosť sa mení na prijatie a pomoc, keď nepokoj na pokoj, vojnové červené polia na úrodné 
sady a záhrady. Toto všetko môže byť ovocím Vianoc, ak necháme vstúpiť betlehemské dieťa 
do nášho osobného sveta. Ak by sa v Betleheme narodil Kristus aj tisíckrát a nenarodil by sa 
v našom srdci, nestalo sa Jeho slovo telom v našom živote, nikdy nezažijeme pravé a skutočné 
Vianoce. Ak prebýva v nás a medzi nami, ak hľadíme skrze Neho na blížnych, seba samých aj 
svet, vtedy prežívame najkrajšie sviatky roka každý deň.
 
Prajeme Vám s  Kristom a  v  Kristovi prežité vianočné sviatky a  spoločne s  Ním požehnaný 
vstup do Nového roka 2024. „Slovo Kristovo nech prebýva vo vás bohato...“ (Kol 3,16) v po-
dobe slova aj praktického života. 
 

S láskou a bratským pozdravom
Ivan Eľko, generálny biskup 

Ján Hroboň, biskup ZD ECAV                     
Peter Mihoč, biskup VD ECAV
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„Čím si, je Boží dar tebe.
Čo so sebou urobíš je tvoj dar Bohu.“

(dánske príslovie)

Boh je dokonalý. To už vieš. A tento dokonalý Boh je tvojim Otcom. On chyby ne-
robí. Vieš čo to znamená? Keď ťa tvoril, použil všetku svoju šikovnosť a múdrosť. 
Máš krivé zuby? Odstávajú ti uši? Bojíš sa výšok? Nejde ti matematika? Nie je to 
náhodou, pretože Pán Boh má so všetkým svoj plán... Ak sa ho budeš pýtať a tr-
pezlivo čakať na Jeho odpovede, On ti ukáže, prečo sú veci také, aké sú... 
Nikdy nezabudni, že Boh ťa urobil vo svojich očiach dokonalého. Bezchybného. Si 
jeho majstrovským dielom. Keby si len vedel, aký je na teba hrdý. Vieš, čo je jed-
nou z Jeho najväčších radostí? Keď sa o teba môže starať. Dovoľ mu to. 
Keďže Boh sa nemýli, nestvoril ťa náhodou. On má s tebou plán. Výnimočný plán. 
Každé ráno popros svojho nebeského otca, aby ti On sám otváral oči a uši, aby si 
dokázal vidieť jeho znamenia a počuť jeho hlas, a tak spoznal poslanie, ktoré máš 
na tomto svete. 
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Zborová matrika
(pripravila Ľubica Vařáková)

Narodení a pokrstení:

 Benjamín Batka, Dávid Kútny, Samuel Ondrejkovič, Damián Vrabec, Theo Uváček, 
Lukáš Šajbidor, Malvína Opeta, Timotej Krnač, Richard Meluš, Tamara Malovcová, 
Mojmír Strapec

Zomrelí a pochovaní: 

Michaličková Oľga r. Držíková, 79r.; Kocánková Anna r.Neumeisterová, 88r.;
Záborská Helena r.Zvolenská, 73r.; Lehotský Ján, 68r.; Žabka Ján, 73r.;

Grofová Anna r.Čemanová, 98r.; Kubovic Ján, 72r.; 
Pavličičová Anna r.Hanková, 102r.; Borovský Milan, 67r.; Bartoš Marián, 55r.; 

Majó Ján, 88r.; Kašnik Milan, 66r.; Varga Ján, 86r.;
Polakovičová Katarína r.Tomašovičová, 81r.; 

MUDr.Matoušková Ľudmila r.Varinská, 90r.; Hrašková Alžbeta r.Hroncová, 87r.; 
Topoľský Ján, 61r.; Jakubovský Ondrej, 76r.; Botík Ján, 85r.;

Rybnikár Ladislav, 84r.; Klátik Ján, 87r.; Tolarovič Jozef, 75r.; Kobza Lukáš, 38r.;
Vopálenská Rea r.Vančová, 50r.; Páleniková Zuzana r.Puškárová, 77r.;

Paľaga Pavel, 88r.; Kovácsová Mária r. Zelmanová, 86r.

Zosobášní:  Mgr. Grexa Ján a Mgr. Rebeka Bajanová
  Mgr.art. Mega Dávid a Dekanová Ľubica
  Écsi Gabriel a Mgr. Poláková Lenka
  Kimmerling Erik a Mgr. Klátiková Silvia
  Joštic Martin a Krčová Simona

Požehnanie manželstva:     Opeta Matúš a Mgr. Opeta Klaudia r.Tömörmová

Konfirmovaní:
Ragač Jaroslav, Matiáš Šumichrast, Krištof Jaroslav Turan


